

# Kaliningrad

Тюрнин Михаил 2КО

# История

Kaliningrad, until July 4, 1946 – Koenigsberg – a city in Russia, the administrative center of the Kaliningrad region. The westernmost regional center of the country. It is located at the confluence of the Pregoli River in the Kaliningrad Gulf. The population is 467 289 people. At the decision of the Potsdam Conference of 1945, the northern part of the German province of East Prussia, together with its capital Koenigsberg, was temporarily transferred to the USSR. Later, when signing border treaties, the Koenigsberg region was fully recognized as the possessions of the Soviet Union.



Калининград, до 4 июля 1946 года — Кёнигсберг — город в России, административный центр Калининградской области. Самый западный областной центр страны. Расположен при впадении реки Преголи в Калининградский залив. Население — 467 289 чел. По решению Потсдамской конференции 1945 года северная часть немецкой провинции Восточная Пруссия, вместе со своей столицей Кёнигсбергом, временно была передана СССР. Позднее, при подписании договоров о границах, Кёнигсбергская область полностью признана владениями Советского Союза.

# География

The city is located on both banks of the Pregol River near its confluence with the Kaliningrad Gulf of the Baltic Sea. The terrain is flat, but the northern part of the city is located on a higher shore. There are many hydrographic objects in the city: ponds Nizhniy, Verkhny, Poplavok, Lake Lesnoye, a chain of former quarries near Alexander Kosmodemyansky settlement, Summer pond, ponds in the South Park, on Gvardeisky avenue and others. From the Upper Pond flows the Park Creek, which is the tributary of Pregol. Part of the water of the Upper Pond flows through the cascade into the Lower Pond.



Город расположен на обоих берегах реки Преголи недалеко от её впадения в Калининградский залив Балтийского моря. Рельеф местности равнинный, но северная часть города расположена на более высоком берегу. В городе много гидрографических объектов: пруды Нижний, Верхний, Поплавок, озеро Лесное, цепь бывших карьеров у посёлка имени Александра Космодемьянского, пруд Летний, пруды в Южном парке, на Гвардейском проспекте и другие. Из Верхнего пруда вытекает Парковый ручей, который является притоком Преголи. Часть воды Верхнего пруда через каскад перетекает в Нижний пруд.

# Общий архитектурный облик города

The historical center of the city was destroyed in 1944-1945. There are three stages in the destruction of the center: massive bombing by Anglo-American aircraft in August 1944; the storming of the city by Soviet troops in April 1945; demolition of the ruins and part of the surviving buildings, which began in the first post-war years and lasted until the mid-seventies of the XX century.

Of the 13,368 pre-existing residential and public buildings and structures of the city on November 1, 1948, 8,355 buildings were destroyed, which accounted for 62.4% of the total building of the city. As a result, with rare exceptions, in the center there were practically no pre-war buildings. The surviving German building was preserved closer to the outskirts, in the Amalienau, Ratshof, Maraunenhof, and the Northern Mountain district.



Исторический центр города был разрушен в 1944—1945 годах. Можно выделить три этапа разрушения центра: массированные бомбардировки англо-американской авиацией в августе 1944 года; штурм города советскими войсками в апреле 1945 года; снос руин и части уцелевших зданий, начавшийся в первые послевоенные годы и продолжавшийся до середины семидесятых годов XX века.

Из 13368 ранее существовавших жилых и общественных зданий и сооружений города на 1 ноября 1948 г. было разрушено 8355 зданий, что составляло 62,4 % к общей застройке города. В результате, за редким исключением, в центре практически не сохранилось довоенных зданий. Уцелевшая немецкая застройка сохранилась ближе к окраинам, в районах Амалиенау, Ратсхоф, Марауненхоф, посёлок Северная Гора.

Thank you for attention